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STANISLAV LINKE 
 

Rozhovor v Ostravě - Porubě dne 25. ledna 2011.  
Poznámkami a opravami pan Linkeho byl doplněn 1. března 2011. 

 

 
  

Já jsem začal hrát basketbal a volejbal v roce 1939 v Hradci Králové. Bylo to v době, kdy 

se po zavření vysokých škol nacistickou mocí, vrátili i do Hradce studenti z jiných měst, kde byly 

vysoké školy. Hlavně se hrál basketbal, volejbal byl vedlejším sportem a hrál se jen na venkovních 

hřištích. Základy těchto her mi v Hradci dal profesor tělocviku Kroupa. Podotýkám, že jsem nikdy 

neměl žádného volejbalového trenéra, s výjimkou Třeboně v roce 1948, když zde proběhlo 

čtrnáctidenní soustředění před 1. mistrovstvím Evropy v Římě. Trenérem tehdy byl Liška, bývalý 

hráč volejbalového družstva Waldes Praha, kterého jsem viděl hrát na mistrovství Protektorátu 

v Pardubicích ---------  

 Pamatuji si, že jsem poprvé soutěžně hrál volejbal za dorost družstva Sokol Pražské 

Předměstí Hradec Králové na župním sokolském přeboru na hřišti Sokola Hradec I. A tady jsem 

také poprvé nahrával za hlavu, aniž mi to kdo učil. No a pak jsme s takovou partou kluků jezdili po 

nepřeberném množství turnajů v okolí Hradce, např. v Semilech, Žamberku apod. Jezdili jsme třeba 

na kolech, vlakem, jak kdy. A to byl můj volejbalový trénink a to bylo i to, co dnes volejbalistům 

schází – vyhranost. Jedna věc je učit se něco opakovaně v tréninku a druhá věc je pak umět to 

aplikovat, předvést v zápase na hřišti. Přechodem volejbalu do hal se bohužel přišlo o to množství 

letních turnajů, kdy se volejbal hrál, kde to jen trochu šlo. Hrála se Sázavská ligy, Trampská liga 

atd. atd. Tedy během války jsem s volejbalem strávil všechny letní měsíce, protože se opravdu 

jezdilo od turnaje na turnaj ---------  

 Na jednom protektorátním mistrovství ve volejbalu v Pardubicích jsem poprvé viděl Josefa 

Reicha v roli volejbalisty. Před tím jsem ho znal jako basketbalistu, stejně jako dr. Češpivu. Reicho 

už tenkrát jako volejbalista smečoval třeba z poloviny hřiště. Obdivoval jsem jej a tenkrát mě ani 

nenapadlo, že se s ním nakonec potkám jak v družstvu kolínského Sokola, tak i v reprezentaci 

s titulem mistrů Evropy ---------  

 Co za Protektorátu hrál ve volejbale Kolín, o tom nic nevím ---------  

 Po konci války jsem v září 1945 maturoval a šel jsem do Prahy studovat vysokou školu 

obchodní, což z důvodu vzdálenosti prakticky vylučovalo moje další působení v Hradci. Tenkrát 

jsem se přes basketbal již dobře znal s kolínským hráčem  Františkem Petráněm, např. z některých 

protektorátních zápasů za reprezentaci Čech. No, a protože do Kolína jsem se z Prahy dostal 

rychlíkem za hodinu, tak jsem tam nakonec v roce 1946 přestoupil. Avšak nikoliv jako volejbalista, 
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nýbrž jako baskeťák. Volejbal jsem v Kolíně začal hrát v roce 1947. K tomu došlo tak, že mě na 

jednom turnaji, snad to bylo v Železném Brodě nebo v Semilech, viděl hrát Jaroslav Fučík a hned 

mně ke kolínskému volejbalu přetáhl (zlanařil). Tenkrát také začal za Kolín hrát vytáhlý Josef Tesař 

z Velimi a já jsem se pak stal, jak se říkalo, jeho „dvorním“ nahrávačem a byla to pravda ---------  

 Hned, v roce 1947, jsme jako Sokol Kolín vyhráli českou volejbalovou ligu. V družstvu 

tenkrát vedle mě hráli: Jaroslav Fučík, Josef Tesař, JUDr. Emil Vokál, Karel Růžička a Jaroslav 

Synek, který nahrával posledně jmenovanému. Jako vítězové české ligy jsme postoupili do finále 

mistrovství republiky, které se tenkrát hrálo v Praze na vinohradském letním hřišti. Účastníky finále 

byla družstva z Čech, Moravy a Slovenska. Kolik tam hrálo celkem družstev, to už si nepamatuji. 

Hrálo se turnajovým způsobem, tedy každý s každým. My jsme tehdy do Prahy jeli bez Karla 

Růžičky. Důvod, proč s námi nejel, si již nepamatuji. Nahradil ho volejbalista, jméno si již bohužel 

také nepamatuji, který za Kolín již dříve hrál, ale v té době pracoval v Jáchymovských uranových 

dolech. Podotýkám, ne jako vězeň, šel tam dobrovolně. Neúčast Karla Růžičky, který měl např. 

výborný servis, jako snad jediný tehdy v republice podával tzv. estonem, byla v družstvu 

samozřejmě znát ---------  

 Teď bych se rád zmínil o tom, že já jsem byl prvním hráčem v republice, který začal 

podávat tenisovým podáním, tedy vrchem. Nechválím se, nevytahuji se, pouze konstatuji skutečnost 

---------  

 Ale zpět k pražskému finále v roce 1947. Skončili jsme tam bohužel až na třetím místě, když 

v závěrečném součtu měla tři družstva po jedné porážce a stejný měla i poměr setů. O pořadí tedy 

nakonec rozhodl poměr míčů. Ten jsme měli nejhorší. V Praze tenkrát vyhrál SSK (Sportovní a 

společenský klub) Život Praha s bratry Brožovými a Josefem Reichem. Druhá byla pražská Sparta a 

my třetí ---------  

 Roky 1948 a 1949 pak patřily už výhradně nám, tedy Sokolu Kolín. V obou ročnících jsme 

s velkým přehledem vyhráli jak českou ligu, tak i závěrečné turnaje mistrovství republiky. V těch 

letech už za Kolín hrál i Josef Reicho. Kdo ho z Prahy přetáhl nevím. Možná, že za tím tenkrát 

mohly být i nějaké peníze, ale je to jen moje domněnka. Žádný důkaz nemám, ale říkalo se tenkrát 

po Kolíně lecos. Mě to však bylo jedno, já jsem byl rád, že můžu hrát nejen vedle Pepíčka Reichů, 

ale i vedle dalších výborných a vtipných hráčů v tak dobré partě, kterou tenkrát kolínský Sokol 

bezesporu byl ---------  

 V roce 1948 jsme bez porážky vyhráli nejen dvoukolovou českou ligu, ale i finálový turnaj, 

hraný tenkrát po římském mistrovství Evropy v říjnu v Bratislavě za ošklivého a deštivého počasí. 

Kurty byly rozmáčené až hrůza. Pětici hráčů Reicho, Tesař, Růžička, Fučík a já, doplnil tenkrát 

student vysoké školy tělovýchovné a docela příjemný chlapec, Jiří Matek z Nymburka. Koho Matek 
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nahradil, to si již nepamatuji. Vzpomínám si však, že krátce před tímto bratislavským turnajem se 

ženil Jaroslav Fučík, řečený Fuk, který si do Bratislavy vezl i svojí manželku Evu, za svobodna 

Zvolánkovou. Jiřího Mateka na tento turnaj do kolínského družstva najisto přivedl Jaroslav Fučík 

junior. Ten znal všechny hráče v širokém okolí Kolína --------  

 V roce 1949 jsme opět vyhráli českou ligu a jeli jsme na finálový turnaj sem, do Ostravy. 

Hrálo se na stadionu ve Vítkovicích, tedy tam, kde se v současnosti konají lehkoatletické mítinky 

Zlatá tretra. Byly tam připravené venkovní kurty. Spolu s námi muži, se tam hrál také finálový 

turnaj mistrovství republiky žen. Hrálo se za hezkého podzimního počasí. Musím se však ještě 

zmínit o tom, že do Ostravy jsme jeli již víceméně trofejním autobusem, který patřil městu Kolín. 

Autobus se nám několikrát za cestu porouchal a jeho opravy se s blížící Ostravou prodlužovaly. 

Před Olomoucí to byla téměř čtyřhodinová zastávka. Protože potom všichni ostatní v autobuse 

spali, musel jsem zůstat vzhůru a dělat společnost řidiči, aby sám neusnul. Do Ostravy, před hotel 

Imperiál, jsme přijeli až kolem osmé hodiny ráno. Spali jsme snad jenom tři hodiny. Ano, otec Fučík 

s námi tenkrát byl také. Pamatuji si, že jsme první zápas hráli s Pošťarmi (pošty) Košice a souběžně 

se na některém z dalších kurtů hrál jiný zajímavý zápas. Snad to byli Jaroslav Fučík a Josef Tesař, 

kteří se odešli na zmíněné utkání podívat a my jsme ve slátané sestavě s tím košickým družstvem 

prohráli první set. Oba se pak rychle vrátili a zápas jsme potom dovedli hladce do vítězného konce 

stejně tak, jako všechna ostatní utkání. Finále turnaje o mistra ČSR jsme hráli se Spartou Praha. 

Nejen že jsme vyhráli, ale v prvním setu jsme už vedli neuvěřitelným rozdílem 14 : 0!! Sokol Kolín 

byl tehdy opravdu výjimečným a skvělým volejbalovým družstvem ---------  

  Jezdil a hrál s námi tenkrát např. Jiří Novotný (syn majitelé drogérie v Kutnohorské ulici) 

nebo Jan Zvěřina, pozdější vedoucí odboru výstavby na Městském národním výboru v Kolíně. 

Uvnitř našeho družstva nebyly žádné problémy, opravdu si na žádné nepamatuji. Kapitána nám 

zpravidla dělal JUDr. Emil Vokál, protože byl nejstarší. Úloha kapitána nebyla tehdy tak výrazná 

jako dnes, byla to spíše formalita. Ruce jsme si se soupeřem nepodávali. Činili tak pouze kapitáni 

obou družstev 

 Proč se Kolín volejbalově rozpadl, nebo proč se v roce 1950 neobjevil v české volejbalové 

lize, nevím. Já sám jsem byl v roce 1949 vyhozen, stejně jako tisíce dalších studentů, z vysoké školy 

a v listopadu jsem musel narukovat k výkonu základní vojenské služby, tedy musel jsem na vojnu. 

Pamatuji si, že to bylo velmi narychlo. Vrátil jsem se z prvoligového basketbalového zájezdu ze 

Slovenska se Sokolem Kolín domů do Hradce Králové a už jsem měl od rodičů připravený a 

zabalený vojenský kufr. Po krátkém vojenském působení ve Stříbře jsem přešel do pražského 

vojenského klubu ATK, kde jsem byl zařazen k basketbalistům, abych jim pomohl postoupit do 1. 

ligy. Po téměř sedmi měsících, v květnu 1950, jsem si v nedělním Rudém Právu přečetl článek o 
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politické čistce v ATK, která se týkala i mé osoby. Teprve až v pondělí odpoledne jsme se z denního 

rozkazu dověděli to, co bylo den předtím v Rudém Právu ...... vskutku perfektní „demokratická“ 

informovanost ..... Já jsem byl odvelen k pěšímu pluku, který sídlil v Praze – Motole. Stavěli jsme 

tehdy stráže v motolském táboře a v armádním (vojenském) vězení vedle Loretánského chrámu 

včetně pověstného „Domečku“, kde spolu se svými pochopy vládl tvrdou rukou velitel, známý jako 

„Suchá Bříza“. V této době byl v „Domečku“ vězněn a týrán známý hokejista Gustav Bubník, 

s kterým jsem v ATK bydlel na jedné světnici. Podotýkám, že naše motolská rota hlídala pouze 

budovy, zajišťovali jsme tedy vnější ochranu. Z Motola mě jeden známý, který odcházel do civilu, 

zařídil převelení, které znamenalo, že jsem se stal písařem ve vojenském technickém ústavu 

v pražské Jenerálce ---------  

 Na vojnu na podzim 1949 rukoval také Josef Tesař a hráčem vojenského ATK se jako voják 

z povolání v hodnosti kapitána stal i Jaroslav Fučík. Lze určitě souhlasit i s tím, že z Kolína do 

Prahy odešel Josef Reicho a tak Kolín tak naráz přišel o čtyři hráče základní sestavy. To by na 

ligové úrovni nepřežilo žádné družstvo ---------  

 Na Kalcovku si vůbec nepamatuji, my jsme tam netrénovali ani nehráli. Mistrovské zápasy 

se hrály na škvárovém hřišti AFK, kde byl před hlavní tribunou upraven docela kvalitní prostor pro 

volejbal. Na AFK bylo pořadí: dřevěná tribuna, atletická dráha a volejbalové hřiště ---------  

 Jaroslav Fučík starší byl obětavý funkcionář, který se staral o všechny administrativní věci 

s volejbalem spojené, nechá se tedy říci, že byl vedoucím družstva. Na kolínského pana Doležala si 

v souvislosti s volejbalem nepamatuji ---------  

 Tréninky? Speciálně se netrénovalo nic. Na trénincích jsme jen hráli, třeba dva proti šesti 

nebo v jiných početních kombinacích, debly apod. Takto se hrálo, trénovalo jedenkrát týdně, dvě až 

tři hodiny. Nic víc. Po trénincích jsem se zpravidla vracel do Prahy, někdy do Hradce, abych doma 

něco nafasoval. Pokud jsem zůstal dlouho do večera v Kolíně, přespával jsem zpravidla u 

baskeťáka Josefa Punčocháře ---------  

 Jaroslav Fučík – na Jardu Fuka mám ty nejlepší lidské i hráčské vzpomínky. Volejbalista 

byl vysokého standardu, výborný společník a parťák ---------  

 František Stibitz – potkával jsem se s ním jako s hráčem basketbalu a to jako se soupeřem, 

tak krátce v Kolíně i jako se spoluhráčem. Že v Kolíně udělal mnohé i pro volejbal vím, ale na hřišti 

jsem se s ním prakticky nepotkal --------- 

 Josef Tesař – byl jsem jeho dvorním nahrávačem a nemám na něho žádné špatné 

vzpomínky. Byl dobrým kamarádem. Rozuměli jsme si na hřišti i mimo něj, např. i v tom smyslu, že 

jsme se večer rozešli a znovu se potkali až ráno na hotelovém pokoji. Pepík se ve stáří musel starat 
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o manželku a sám začal mít problémy hlavně s koleny. Pak nějak upadl, něco si zlomil a začal 

odmítat i rehabilitace. Prostě rezignoval --------- 

 Václav Švéda – v Kolíně jsme se potkávali. Byl to neobyčejně hezký mladý muž, chodící vždy 

vzorně upravený a velký sokol. Později se stal členem skupiny bratří Mašínů a komunistický režim 

ho popravil --------- 

 Josef Reicho – výborný volejbalista, vycházel jsem s ním hráčsky, lidsky i kamarádsky 

naprosto bez problémů --------- 

 Karel Růžička – s ním jsem se setkával jen při trénincích nebo při zápasech. Jestli byl Karel 

z Kutné Hory nevím, měl však odtud manželku. Vím také, že pracoval v Praze v poválečném fondu 

národního majetku --------- 

 Jindřich Kunte – za doby mého působení už v Kolíně volejbal nehrál, před tím ale určitě 

ano. Pak nám fandil a jako fanda s námi jezdil i na některé zápasy --------- 

 Mistrovství Evropy v roce 1948 – čtyři hráči ze Sokola Kolín, Fučík, Reicho, Tesař a já, byli 

hráči základní sestavy. Vycházelo to samozřejmě z faktu, že Kolín v tehdejším Československu hrál 

bezkonkurenčně nejlepší volejbal. Nominaci nebo výběr reprezentace provedl tehdejší volejbalový 

svaz. Součástí přípravy bylo také čtrnáctidenní soustředění v Třeboni, které vedl trenér Liška a dr. 

Josef Češpiva tam s námi dělal nějakou fyzičku. Do Říma jsme pak odjížděli z pražského Wilsonova 

nádraží a celou cestu jsme absolvovali sice rychlíkem, ale ve vagonu tehdejší III. třídy, tedy na 

dřevěných lavicích. Na nádraží byl samozřejmě také trenér Liška, který s námi  však nakonec 

neodjel. Na mojí otázku proč nejede, jen mávl rukou. Trenérem a kapitánem byl pak určen dr. 

Češpiva. Stejně jako trenér Liška s námi neodjel ani Jaromír Paldus s vysvětlením, že musel 

narukovat na vojnu a armáda že ho neuvolnila. Avšak v Břeclavi k nám do vagonu přistoupili dva 

lidé, pracovník volejbalového svazu Buddy Šolc a nějaký Slovák Svoboda. To byli dva fízlové – 

estébáci, říkali jsme jim očka, kteří nás pak hlídali a právě k vůli nim nemohli do Říma odjet Liška 

s Paldusem. Úroveň toho římského mistrovství byla opravdu mizerná. My jsme všechno vyhráli a 

neztratili jsme ani set. Chyběli tam Rusové, kteří hráli nepochybně výborný volejbal, ale do Říma 

prostě nepřijeli. Myslím, že se nechá říci, že kdyby tam hrálo nějaké naše ligové družstvo, tak by 

pravděpodobně evropské mistrovství vyhrálo také. Po mistrovství jsme v Itálii sehráli několik 

zápasů. Z Říma jsme jeli do Neapole a pak jsme ještě hráli někde na severu země. Vždy s italskou 

reprezentací. My jsme z Prahy do Itálie odjeli vybaveni krásnými bílými teplákovými soupravami se 

státním znakem na prsou. Nějaký pan Kozel, tehdy předsedou volejbalového svazu, ty teplákové 

soupravy tam někde na severu Itálie zašantročil, přesněji, nějak je prodal s vysvětlením nám 

hráčům, že soupravy byly ukradeny. Naplnilo se tedy rčení: kozel zahradníkem ---------  
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 Proč jsem nehrál na světovém šampionátu v Praze v září 1949? V roce 1947 jsme byli jako 

družstvo Sokola Kolín na zájezdu v Sofii. Pak jsem tam byl znovu o rok později na začátku září, tedy 

krátce před evropským mistrovstvím v Římě. Prostě vrátili jsme se ze Sofie a asi za týden jsme 

cestovali do Itálie. Do Sofie jsem tedy v září 1948 cestoval již jako do známého prostředí, protože 

v roce 1947 jsem se tam nejen já seznámil s několika lidmi z české kolonie, která byla poměrně 

početná. Já jsem tam pak zprostředkoval i sám uskutečnil několik obchodů. Např. jsem po určitých 

potížích sehnal a zařídil koupi kožíšků s beránkem pro celé družstvo. Přes naší celnici jsme se 

dostali po tom, co vedení výpravy naše celníky nějak ukecalo. No a já jsem pak následně měl 

z těchto obchodů průšvih, na základě kterého pak na mě nebyl brán zřetel při reprezentačních 

výběrech, na rozdíl od dalších kolínských hráčů Fučíka, Tesaře a Reicha. „Sofijský“ případ 

předcházel „případu“ římskému“. V Římě mě vyhledal syn našeho velvyslance ve Vatikánu, který 

pak s námi chodil na zápasy i se s námi jinak stýkal. To bylo trnem v očích našeho vedení a prostě 

mě to pak všechno sečetli ---------  

 S tím výše zmíněným estébákem Šolcem byla větší patálie v roce 1949, když se v Praze 

hrálo 1. mistrovství světa ve volejbalu. On tehdy dostal od ministra a komunistické svině Kopeckého 

příkaz, že finálový zápas, který jsme hráli se Sovětským svazem, musí místo již nominovaného 

belgického rozhodčího řídit Bulhar Ankov. Při schůzi řídícího výboru mistrovství to Šolc přednesl 

jako přání československé reprezentace a bylo mu vyhověno. Pak to dopadlo tak, jak chtěli Rusové. 

To co pak v závěru zápasu předváděl Ankov za rozhodnutí ve prospěch Sovětů vedlo např. Josefa 

Reicha k tomu, že Ankova málem shodil z rozhodcovské stolice, jak s ní a tedy i s ním třásl. Možná 

se už zapomnělo na to, že během již zmíněného finálového zápasu nastoupili na štvanický kurt také 

esenbáci s pendreky v rukou. Bylo ta jasné gesto proti těm divákům, kteří by se chtěli bouřit proti 

Rusům i rozhodcovské nespravedlnosti. Za rok poté se naši volejbalisté s rozhodčím Ankovem 

potkali v Sofii a on se jim, podle Karla Brože, omlouval. Neměl prý tehdy jinou možnost než pískat 

tak, jak pískal, protože mu bylo zcela nezakrytě z komunistických míst vyhrožováno. 

 O kolínském volejbalu i basketbalu jsem už pak bohužel nic neslyšel ---------  
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V Kolíně dne 2. února 2011 
 
 Vážený pane Linke, 
 
 jak jsem při své návštěvě slíbil, zasílám Vám k posouzení, doplnění, škrtání, opravám apod., 
přepis našeho rozhovoru z 25. ledna letošního roku. Po uskutečnění věcí uvedených v předchozí 
větě, prosím o zaslání textu rozhovoru zpět na mojí adresu do Kolína, viz níže. Přiloženě Vám také 
zasílám několik fotografií, pořízených jak u Vás doma, tak fotografie paní Jaroslavy Brožové – 
Hroudové z Prahy. 
 Závěrem mi dovolte, abych Vám ještě jednou poděkoval za Vaší nevšední ochotu a péči, 
kterou jste mi při návštěvě u Vás věnoval. Pozdravujte, prosím, Vaší ctěnou paní manželku! 
 
 V dokonalé úctě se na Vaší odpověď těší 
 

 Pavel P o b ř í s l o 
 Kutnohorská 21 
 280 02 Kolín IV 
 
   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


